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Znanstvene stvari. 

Občni zbor „glasbene matice" 
15. aprila 1875. 

Prvosednik gospod Franjo R a v n i k a r pozdravlja 
zbor se sledečim ogovorom : 

„Slavna gospoda! Glede na poročilo tajnika in bla
gajnika, katera bosta sledila, Vas ne bom mučil z dol
gim govorom, kajti pozvedeli bodete iz teh poročil vse, 
kar se tiče administrativnega oddelka našega društva; 
da bi Vas pa navduševal k uspešnejšemu delovanji za 
razvitek narodne glasbe, to se mi nepotrebno zdi, ker ste 
gotovo vsi za napredek narodne izomike zavzeti, in ker 
naša družba kljubu vsim mogočnim zaprekam častno spol-
nuje svoj težaven nalog ia je med svet spravila glasbene 
originalne proizvode, kateri morejo vsacega narodnjaka s 
ponosnim čutom navdahniti. Le še žalostna dolžnost mi 
je, da se danes spominjamo onega moža, ki je ne le 
vse narodne društvene zavode podpiral z velikansko 
močjo svojega izvanrednega duha , nego nas je tudi 
vsigdar in povsod materijelno podpiral, — onega moža, 
katerega smo še lani pri našem obenem zboru v tej 
dvorani navzočega videli , in ki je še v zadnjem času 
svojega življenja vstopil kot ustanovnik „glasbene ma
tice", katerega pa ni več med živimi. Naj bode neumr-
lemu dr. C o s t i lahka zemljica, naj mu bode večni 
spomin v naših srcih!" 

Tajnik g. V a l en t a potem poroča o društvenem 
delovanji sledeče: 

„Slavni zbor! Pretečeno leto je bilo v Avstriji za 
umetnosti in njim posvečene zavode jako neugodno. 
Denarna kriza čutila se ni samo pri trgovini in obrtniji, 
temveč tudi pri umeteljnih podvzetjih. 

Dan na dan so donasale novine, da je ponehal ta 
ali oni glasbeni ali dramatični muzi posvečeni zavod, 
da j e izgubilo toliko in toliko igralcev, pevcev in mu-
zikov zaslužek. 

Te žalostne vesti vzbudile so v srcih onih, ki znajo 
ceniti vrednost lepih umetnostih, tužna čutila. 

Vsled te občne mizerije trpela so nekoliko tudi 
društva. Hvala Bogu! naše društvo ni čutilo denarnih 
homatij, in dasiravno so nekateri družbeniki bolj mlačni 
v plačevanji letnih doneskov, vendar le smemo zado
voljni biti se stanjem naše blagajnice. 

Toda napredovalo naše društvo pretečeno leto tudi 
ni, stojimo še vedno na tisti stopinji kakor lani. Vzrok 
neveselega stanja je ta , da v našem narodu še ni one 
zavednosti o važeosti glasbene umetnosti, da še ne ved6 
ceniti vrednosti imenitnega namena našega društva, sploh, 
da se premalo nahaja sodelajočih moči po deželi, ki bi 
nam v mestu stanujočim olajšale delo in skrb. Pri nas 
hoče vsakdo koj za skladatelja veljati in zameri se 
nam, ako se predrznemo poslane slabejše skladbe kot 
neranljive imenovati. 

To p a , kar je lahko vsacemu količkaj izurjenemu 
pevcu ali godcu mogoče, namreč n a b i r a n j e n a r o d 
nih p e s m i , za to se ne peča nikdo , akoravno s e j e 
že večkrat po društvenih vabilih v časnikih in z dopisi 
na posamesne osobe na to delo vzbujalo. 

Odbor je skrbel, da se društveno delovanje ni vsta
vilo in da se je za prihodnji čas pripravljalo gradivo. 

Za pretečeno leto podalo je društvo svojim udom 
dva zvezka, namreč P e i g e l j e v o „sveto mašo" in 

F o r s t e r j e v o koncertno kompozicijo za glasovir: ilu
stracijo narodne pesmi „po jezeru bliz' Triglava". 

Š to izdavo je odbor vstregel cerkvenim pevcem in 
koncertnim zahtevam, ker skrbeti se mora, da se raz
novrstne skladbe izdavajo. 

Obljubljene š o l s k e pesmi pa še do danes niso 
prišle na svitlo, ker se niso dobile besede za telovadne 
in popotne pesmice, kar pa dobimo v kratkem. 

Kljubu vsem zaviram smemo pa upati , da „glas
bena matica" ostane nepremakljiv steber v povzdigo 
slovenske glasbene literature in domačega cerkveno-
narodcega in šolskega petja. S časom bode prodrlo 
zaupanje v naše delovanje in če druzega ne , priprav
ljamo vsaj našim potomcem gradivo, katero naj jim 
služi za nadaljevanje dela v tej stroki. 

Nam še ni mogoče razločevati, kaj je v čisto slo
vanskem duhu narodna muzika, kaj da ni, ker manjka 
nam vzlasti znanja obeeslovanske glasbene zgodovine, 
kakor tudi kompozicij starejših slovanskih skladateljev. 

Vse, kar nam služi kot vodilo za danes, so narodne 
pesmi. — Cehi so tako srečni, da so si ohranili krasne 
korale iz časov Husitov, ki so pravi biseri srednoveške 
glasbene umetnosti; Poljaci imajo mnogo nabranih lepih 
starih narodnih napevov iz časov ponosnega Poljskega 
kraljestva; Srbo-Hrvati pa imajo na stotine starih na
rodnih napevov iz bojev proti Turškemu nasilstvu , od 
katerih ima gosp. profesor K u h a č v Zagrebu bogato 
zbirko v rokopisu. Odbor, ko je izvedel, da ima ome
njeni gospod profesor to zbirko, ni zamudil njega vpra
šati, je li ima tudi slovenske narodne napeve v njej in 
pod katerimi pogoji bi jih društvu prepustil. 

Na to vprašanje odgovoril je gospod K u h a č , da 
ima kacih 200 slovenskih narodnih pesmi nabranih, ka
terih pa ne odda, ker želi, da bi njegova cela zbirka, 
ki znaša 2000 številk jugoslovanskega glasbenega na
rodnega blaga, skupaj na svitlo prišla. 

Da bi pa vendar enkrat začeli izdavati naše na
rodne napeve, razpisal je odbor darilo za poskušnjo, 
morebiti se po tej poti nabiranje pospeši. Dalje so se 
razpisala darila za tri cerkvene skladbe, ker po deželi 
zel6 povprašujejo po novih cerkvenih napevih. 

Jako britke izgube po smrti imamo v pretečenem 
letu zabilježiti, katere so društvo oziroma celi slovenski 
narod hudo zadele. Kruta bela žena nam je pokosila 
v tej dobi med ustanovniki gospoda dr. Franjo B r a t -
k o v i č a , vnetega domorodca in podpiratelja narodnih 
zavodov, in slavnega branitelja narodnih pravic gosp. 
dr. E. H. G o s t o , kateremu je društvo k slovesnemu 
sprevodu krasen venec podarilo; med letniki pa gospode 
Ivana K h a m a, ki je bil njega dni znan in priljubljen 
pevec, in duhovnika Josipa D r o b n i c a in Rajko Re-
p o t o č n i k a , ki sta bila zmirom vneta rodoljuba in 
zvesta prijatelja glasbene umetnosti. Naj v miru po
čivajo ! 

Pozabiti ne smemo, da je vlani 25. maja umrl naš 
slovenski skladate?] Jurij F l e i š m a n , kateri je marsi
katero lepo melodijo vstvaril, ki bode živel med nami 
po svojih napevih, dokler bo slovenskega naroda kaj. 
V slovo položila mu je „glasbena matica" lep venec na 
gomilo in skrbelo se bo, da dobi dostojen spominek. 

Z našim severnim bratom Cehom obžalovati moramo 
tudi zgubo dveh slovečih slovanskih muzikov , namreč 
Forchtgott T o v a č o v s k e g a , vrlega skladatelja in pe-
vovodjo Dunajskega slovanskega pevskega društva, ki 
je umrl v Beču 18. decembra 1. L; in slavnoznanega 
virtuoza na goslih Ferdinanda L a u b - a , kateri je bil 
eden prvih umetnikov in zvest sin matere Slave , ki je 
umrl 18. marca t. 1. v Kr iesu v Tirolab. Slava j ima! 

Društveni a r h i v se je zopet za nekoliko delov 
pomnožil, vzlasti pa nam je „hudebna matica" iz Prage 



IS 

poslala jako lepe kompozicije Ceskih skladateljev, nam
reč: S m e t a n o v o komično spevoigro „prodana nevesta" 
in B e n d l - o v o romantično spevoigro „Lejla". Manjka 
pa še v arhivu nekoliko skladeb domačih komponistov, 
katere se pri knjigarjih več ne dobć in se tudi med 
narodom malo nahajajo. Želeti j e , da nam vsak skla
datelj svojih kompozicij vsaj en eksemplar pošlje, da 
bode v našem arhivu popolna zbirka domačih skladeb. 

Konečno moram radostno konstatirati, da se v na
šem društvu vrši delovanje v najlepši vzajemnosti, tako 
da bi želel, da tudi v prihodnje ohranimo to lepo har
monijo, katere bi ne smela nikakoršna disonanca kaziti. 

Naj bi se posrečilo našemu delovanju, da na pod
lagi glasbenega lepoglasja izbudimo v ljudstvu žlaht-
nejša človeška čutila na blagor domovini in na čast in 
povzdigo naroda/' (Kon. prih.) 

142 



Znanstvene stvari. 
Občni zbor „glasbene matice" 

15. aprila 1875. 
(Konec.) 

Gospod prvosednik povpraša zbor, ima li kdo kaj 
omeniti o tajnikovem poročilu. Ker se nikdo ne oglasi, 
poroča blagajnik gosp. Dr en i k o društvenih dohodkih 
in stroških in o stanji društvene imovine. 

Po nasvetu gosp. prvosednika imenujeta se gospoda 
J e l o č n i k in P i r n a t za pregledovalca računov. 

Prvosednik poživlja gospode, ki imajo morebiti kak 
posamesni nasvet, da se oglasijo. Na to gosp. P r a -
p r o t n i k sledeče nasvetuje: V ljudskih šolah bode sedaj 
po ukazu ministerstva p e v o n a u k obligaten in zahteva 
se, da se otroci po notah petja uče. Zato pa je silno 
potrebno, da se za nase slovenske ljudske šole izda 
„pevonauk". Ker je učitelj gosp. Peter W e i s s v Celji 
že sestavil tak navod in ga poslal, da bi se pregledal 
in dal v tisek, naj „glasbene matice" odbor rokopis 
pregleda in ako je za rabo pripraven in ministerstvo 
privoli, da se vpelje kot učilni pripomoček v šolah, naj 
„glasbena matica" preskrbi tisek in izdavo ter spisa
telju izplača zahtevano nagrado 80 gold. 

P r v o s e d n i k priporoča ta nasvet in ko bi arti
stični odsek delo za dobro spoznal in tudi ministerstvo 
rabo dovolilo, naj se tisek nemudoma preskrbi. 

Zbor se enoglasno za to izreče. 
Gosp. H r i b a r želi, da bi se prenaredila štev. IV. 

pri zadnjem razpisu daril, ker po cerkvenih postavah 
se ne sme pri velicih slovesnih mašah v drugem nego 
v latinskem jeziku peti. Tudi za cerkvene samospeve 
naj bi se darila ne razpisavala, ker niso pripravni za 
cerkveno glasbo, 

Gosp. D r e n i k misli, če tudi po stari cerkveni 
postavi ni dopuščeno pri velikih mašah petje slovenskih 
vlog, se bodo pa pri manjših slovesnostih rabile. 

Gosp. V a l e n t a se izreče odločno proti temu, da 
bi „glasbena matica" razpisavala darila za skladbe, ki 
so zložene na iatinski tekst. Ako se hoče našemu ljud
stvu estetično petje vcepiti, treba je, da mu v domačem 
razumljivem jeziku podajamo napeve, da bode vsak 
pevec kakor tudi poslušalec vedel, kaj se poje, ter z 
besedo in melodijo povzdignjen k molitvi. Ako je ranj-
cemu Riharju za prav se zdelo, da je za velike praz
nične obrede zložil napeve na slovenske besede, smemo 
tudi mi tako nadaljevati; za latinske kompozicije nam 
ni treba skrbeti, teh dobi vsakdo lahko na stotine pri 
knjigotržcib, slovenskih pa manjka. 

Zbor sklene, da ostanejo razpisi nepremenjeni, kakor 
tudi, da se samo slovenske kompozicije izdavajo. 

Gosp. D r e n i k naprosi gospoda Hribarja, da bi 
sestavil obljubljeno vabilo do cerkvenih predstojništev, 
da pristopijo v naše društvo, ker potem bi bilo mogoče, 
več za cerkveno glasbo izdavati. 

Gosp. H r i b a r obljubi, da hoče tako vabilo v 
kratkem razposlati. 

Gosp. Ž a g a r predlaga, da bi se zmanjšalo število 
odbornikov, in sicer naj jih bo v Ljubljani 6 in vnanjih 
4 , vseh tedaj 10. Motivira svoj predlog s tem, da ve
liko število odbornikov ne koristi društvu in le teži de
lovanje, posebno ker nekateri odborniki nikoli ali pa 
prav redkokrat k sejam dohajajo. 

Gosp. D r e n i k je proti zmanjšanju števila odbor
nikov in meni, da veliko število nikakor ni bilo škod
ljivo in bolje je, če ima društvo odveč odbornikov nego 
premalo, ker dostikrat se nakupiči delo, za katero je 
treba več osob. 

Prvosednik je tudi za to, (a ostane število 20 od
bornikov, ker ako bi društvo piišlo do tega, da zamore 
delovati popolnoma po programi v pravilih narisanem, 
treba bo še večega števila odbornikov. 

Pri glasovanji pade gosp. Žagarjev nasvet in vrši 
se volitev 20 odbornikov. 

Po nasvetu gosp. G r a s s e l l i - a odpade volitev po 
volilnih listkih, temveč izvoli)« se per acclamationem 
sledeči gospodje v odbor: Fnnjo R a v n i k a r , pred
sednik, Franjo D r e n i k , blagajnik, Dragotin Ž a g a r , 
Andrej P r a p r o t n i k , Josip l o l l i , Anton S to c k i , 
Anton Ne d ve d, Feliks S t e g i a r , Anton J e n t i , P. 
Angelik H r i b a r , Alojzi S t e h me t z, Voj. V a l e n t a 
— vsi v Ljubljani stanujoči. Vn.nji pa: Franjo G e r b i c 
v Zagrebu, Anton H r i b a r v Gorici, Janez M i k l o š i č 
v Mariboru, Franjo S t o j e č y Kranjski gori, Matija 
Š u š t e j š i č v Krškem, dr. B<nj. I p a v e c v Gradcu, 
Matej Ž v a n u t v Trstu, Ferdo V i g e l e v Ziljski dolini. 

Prvosednik potem sklene zborovanje se sledečimi 
besedami: 

Predno končamo občni zba*, naj mi bo dovoljeno, 
omeniti zaslug tistega moža, ki neumorno deluje za raz
cvet glasbene matice, na katejega ramah leži in stoji 
celi stroj naše družbe, in to je naš vrli tajnik gosp. V. 
V a l e n t a . Naj mu doni od vsei nazočih srčna zahvala! 

______________________ 
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